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Na zahradě mateřské školy si místo dětí „hráli s bagrem“ při výkopu pro 

budoucí kanalizaci pracovníci dodavatele. 
 

 
 

Vážení spoluobčané,  
 
druhé letošní vydání doudlebských zpráv vychází v době, kdy za sebou 
máme první čtvrtletí letošního roku. Již měsíc probíhá jaro, a přesto 
„jarní“ počasí ne zcela odpovídá našim představám. Za poslední léta 
jsme si zvykli, že teploty se touto dobou pohybovaly běžně nad 20 °C. Ale 
letos se příroda chová prostě „aprílově“. V tuto chvíli se zkrátka naplňuje 
klasická pranostika: “Březen, za kamna vlezem, duben, ještě tam 
budem.“ 
Možná jsme se už i tady naučili žít v podmínkách boje s coronavirovou 
pandemií. Vypadá to, že tento boj snad konečně začíná slavit úspěchy, 
neboť zveřejněné statistiky hovoří o snižujících se číslech. Přesto si 
pandemie bohužel vybírá i tu nejkrutější daň, a to i v řadách 
doudlebských občanů. Ale můžeme se alespoň maličko radovat, protože 
už i v našem městysi bylo úspěšně zahájeno očkování proti covidu. 
Nezbývá nám než věřit a doufat, že se život zase začne pozvolna vracet 
do normálních kolejí. 
S trochou odstupu mne k této situaci napadá již klasická citace 
Jana Ámose Komenského z knihy Kšaft umírající matky Jednoty bratrské: 
„Věřím i já Bohu, že po přejití vichřic hněvu, hříchy našimi na hlavy naše 
uvedeného, vláda věcí tvých k tobě se zase navrátí, o lide český“. Ale jak 
říkám, je to jen jakási metafora… 
A co je u nás v Doudlebách nad Orlicí nového?  
O probíhající výstavbě splaškové kanalizace si můžete přečíst více na 
následujících stránkách.  
Dále vás budeme informovat o dalších postupech v oblasti naší snahy 
snižovat množství „drahého“ netříděného komunálního odpadu. 
Probíhající výstavba obchvatu městyse je již zřejmá všem. 
I přes probíhající pandemii chceme u nás realizovat další akce, na což ale 
v plné míře nemáme dostatek financí. Proto jsme podávali žádosti  
o dotace, jak se říká „na všechny strany“, a teď jsme v očekávání toho, co 
nám dopadne.  
Například o dotaci na digitální úřední desku jsme požádali Krajský úřad 
Královéhradeckého kraje.  



Na opravy rozkopaných komunikací ulice Fűgnerova a části ulice 
Jiráskova po výstavbě kanalizace jsme podali žádost o dotaci taktéž na 
Krajský úřad a ještě na Ministerstvo pro místní rozvoj. 
Možnost žádat o dotaci na dostavbu 4. nadzemního podlaží základní 
školy a modernizaci její kotelny jsme využili opět na MMR a též na  
Ministerstvu financí.  
Na Ministerstvo pro místní rozvoj jsme také podali žádost na možnou 
výstavbu dětského hřiště a parkouru a workoutu.  
Tak uvidíme, kde se nám podaří uspět. 
Závěrem bych vám všem chtěl moc a moc poděkovat za vaše veliké 
pochopení dané situace a i sebezapření, když roušky byly nahrazeny 
respirátory, přes které se dýchá ještě hůř. Ale jak jsem říkal již minule  
(a situace tomu napovídá), stávající opatření se začnou postupně 
rozmělňovat a uvolňovat, budeme se zase moci scházet kde chceme, jak 
a s kým chceme, budou fungovat všechny obchody a restaurace, divadla, 
kina, muzea… Zkrátka věřím, že už zase konečně začneme plnohodnotně 
žít, nikoliv jenom přežívat… 

Ing. Ivan Keprta  
starosta městyse 

 

 
 

Informace ke stavbě splaškové kanalizace 
 
Ze zimního období jsme se přesunuli do jarního, ale po pár pěkných 
dnech, které nás příjemně naladili, se jaro zase někam schovalo.  
Výstavba kanalizace přesto musí pokračovat dále. 
 
Dokončuje se stavba kanalizace v části „Příkazy“, kde velice posloužila 
soukromá komunikace, námi nazývaná „panelka“, pro náhradní přístup 
do této části městyse. 
Rád bych ještě jednou, jako v předchozích Zprávách, poděkoval všem 
spolumajitelům panelové cesty spojující Příkazy s Vyhnánovem za 

vstřícné jednání a udělení souhlasu k jejímu použití. Velice si toho 
ceníme. 
Jistě jste si všimli, že byly opět zahájeny práce směrem ze sídliště 
Jiráskova, ale tentokrát se potrubí „uhne“ a výstavba kanalizace se bude 
ubírat do Vyhnánova. Z místních komunikací se přesuneme do státní 
silnice III/3164, která je ve správě Správy a údržby silnic 
Královéhradeckého kraje. Práce budou probíhat při uzavírce jednoho 
jízdního pruhu silnice na úseku cca 25 m v plánovaném termínu  
od 19. 04. 2021 do 19. 07. 2021. Skutečnému zahájení prací bude 
předcházet řádné dopravní značení a vydání všech povolení O této 
skutečnosti budete informováni rozhlasem a na webových stránkách.  
Složitější bude úsek výstavby kanalizace od železničního přejezdu po 
silnici č. I/11. Tady bude muset být provoz na komunikaci úplně uzavřen 
a bude stanovena objízdná trasa. Po složitém jednání na Městském 
úřadě v Kostelci nad Orlicí za účasti veřejných dopravců, Policie ČR  
a dalších, byl předběžně stanoven termín, a to od 28. 06. 2021 do 06. 08. 
2021.  
Podobně tomu bude i na veřejné komunikaci k nádraží, neboť i tam 
proběhne pokládka kanalizačního potrubí. Zde je naplánována úplná 
uzavírka komunikace bez možnosti objízdné trasy od 09. 08. 2021  
do 31. 08. 2021.  
V obou těchto úsecích bude samozřejmě zajištěn průchod chodců. 
Termíny výše uvedených uzavírek byly zvoleny v závislosti na menším 
množství autobusových linek v období letních prázdnin, a tím i menší 
frekvenci cestujících. 
Při pravidelných kontrolních dnech jsme byli dodavatelem prací 
seznámeni s tím, že v průběhu měsíce června by měly být připravovány 
úseky pro pokládku asfaltů a opravovány chodníky. Jednalo by se 
většinou o lokality, ve kterých práce probíhaly v loňském roce. Tady bych 
se rád na vás, občany, obrátil s prosbou o trpělivost, neboť příprava 
ploch před pokládáním asfaltových vrstev bude znamenat odebrání 
štěrkových zásypů a tím ztížení a omezení provozu na opravovaných 
úsecích. Doufám, že i toto omezení z důvodu řádného dokončení stavby 
pochopíte.  



 
Starosta městyse jedná také se Správou a údržbou silnic 
Královéhradeckého kraje, aby se v rámci konečného asfaltování po 
stavbě kanalizace opravila komunikace celá a městys by se podílel na 
nákladech. Vše bude ovšem záviset na rozpočtu Královéhradeckého 
kraje. 
Mimo tuto složitou stavbu se nám do ulic městyse chystá společnost ČEZ 
Distribuce a.s. s další stavbou spočívající v demontáži vrchního vedení 
nízkého napětí a v pokládce elektrických kabelů v části ulice Fügnerova. 
Plně doufáme, že se nám podaří zkoordinovat tuto stavbu s asfaltováním 
povrchů. 
 
Jak jsem již avizoval v předchozích zprávách v loňském roce, na sále Leny 
proběhlo několik schůzek s pozvanými občany, u jejichž nemovitostí 
začala nebo již probíhala výstavba kanalizace. Patřičné zpoždění, které 
bylo způsobeno proticoronavirovým opatřením a všechny nás omezilo, 
se budeme snažit dohnat. Současná složitá situace se začíná vyvíjet lépe 
a věřím, že další schůzky s vámi budeme moci svolat a vaše dotazy už 
nezodpovídat jednotlivě při náhodném setkání nebo po telefonu.  
Nadále platí, že potřebné informace pro napojení vašich nemovitostí má 
k dispozici stavitel. Jakmile se stavba přiblíží k vaší nemovitosti, bude  
s vámi osobně konzultovat technický způsob připojení a také případné 
nesrovnalosti projedná s projektantem.  
Pokud je to nevyhnutelné, můžete předložit vaši připomínku e-mailem 
na adresu úřadu (obec@doudleby.cz), popřípadě si domluvit osobní 
schůzku. 
 
Závěrem bych vám rád poděkoval za dosavadní vstřícný přístup  
a toleranci k probíhajícím stavebním pracím. 
 

Jiří Kaplan  
místostarosta městyse 

 
 

Sbor dobrovolných hasičů v Doudlebách nad Orlicí 
pořádá 

v sobotu dne 24. dubna 2021 

SBĚR  ŽELEZNÉHO  ŠROTU 
 

Prosíme občany, aby sběr připravili na obvyklá - 
přístupná – místa až v sobotu ráno. 

 
 

 
 

Odpady – víc vytvoříš – víc zaplatíš 
 

Ekologická opatření jsou v současné době na pořadu řešení prakticky 

každodenně, a to po celém světě. Od 01. 01. 2021 platí v České republice 

nový zákon o odpadech, kde jsou jednoznačně a nesmlouvavě nastaveny 

ceny za ukládání komunálního (netříděného) odpadu na skládkách. Ani 

Doudleby nad Orlicí se tomuto faktu nemohou vyhýbat.  

V následující tabulce je přehled daných zákonných sazeb a 

tolerovatelného množství komunálního odpadu na občana a rok. Následně 

je proveden informativní 

výpočet, jak budou stoupat 

poplatky na občana, když 

budeme produkovat stále stejné 

množství komunálního odpadu 

na hlavu a rok, jako tomu bylo 

za rok 2020. Poslední řádek 

říká, kolik činí „zákonný 

normativ“ na hlavu a svoz.  
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Aby tomu tak nebylo a částka za úhradu odpadu se nevyšplhala prakticky 
k osmi stovkám, je zapotřebí přijímat řadu opatření ke snižování 
množství netříděného komunálního odpadu a samozřejmě s tím 
spojeného většího třídění.  
Prvním letošním krokem byla nutnost zvýšit roční paušální poplatek na 
obyvatele z 500 Kč na 550 Kč. Pokud je k nemovitostem (na rodinu) 
požadována více než 1 známka na popelnici, musí o ni dotyčná osoba 
zažádat a písemně svůj požadavek zdůvodnit. 
Dalším opatřením, schváleným radou městyse, je používání pytlů 
s nosností 20 kg na komunální odpad (kromě popelnic) firmy EKOLA 
České Libchavy s.r.o. – Marius Pedersen a.s., a to celoplošně od 01. 05. 
2021 za poplatek 30 Kč. Jejich cena v sobě nese vícenáklady, které jsou 
spojeny s vyšší produkcí komunálního odpadu. Zároveň jsou pevnější než 
běžně používané. Pokud se totiž neoznačený pytel pracovníkům EKOLY 
roztrhl, neřešili to a nepořádek zanechali u nemovitosti. Od května již 
neoznačené pytle nebudou vůbec vyvážet. 
Občan má tedy od 01. 05. 2021 (pokud mu nestačí na komunální odpad 
jeho popelnice) několik možností: 

1) Zakoupí si na úřadu městyse pytel za 30 Kč. Ten umístí u své 

popelnice a pracovníci EKOLY jej odvezou. 

2) Zaveze svůj odpad ve vlastním větším pytli do sběrného dvora a 

zde za svůj pytel zaplatí poplatek 30 Kč. 

3) Má-li více svých menších pytlů, zakoupí si ve sběrném dvoře nebo 

na úřadu městyse pytel s logem EKOLA za 30 Kč a své pytle do něj 

vecpe. Dále může takovýto pytel buď umístit vedle popelnice 

nebo jej zanechat ve sběrném dvoře. 

4) Otevře svůj vlastní pytel s odpadky ve sběrném dvoře a odpady 

v něm uložené roztřídí podle druhu  – pak neplatí nic. 

Pokud se občan chová ekologicky, měl by vyprodukovat minimum 
běžného komunálního odpadu. Dá se říci, že čtyřčlenné rodině by měla 
stačit 1 popelnice (i při 14denním cyklu). Jsou samozřejmě pochopitelné 



výjimky, např. když má rodina další popelnici používanou pouze na popel 
(v zimním období) nebo pro plínky novorozeného občánka.  
Shrneme-li ještě jednou celkovou situaci, dojdeme k závěru, že pokud se 
nepřistoupí k razantnějšímu třídění a komunální odpad bude v celkové 
výši stále v kilogramech spíše přibývat místo aby ubýval, dojde ze zákona 
k velmi nepříjemnému navýšení poplatků. Přitom by mnoho občanů 
(těch poctivě třídících) platilo vlastně nespravedlivě.  
Přesto nebo právě proto věříme, že se nám - krok za krokem - podaří 
přemluvit k většímu separování odpadu i ty, kteří si na takové „novinky“ 
jako je třídění zvykají velmi pomalu. 

Ing. Ivan Keprta, starosta městyse 
 
Pro zajímavost předkládáme „odpadovou“ tabulku: 
 

Evidence tříděného odpadu ve Sběrném dvoře období  
10/2019 - 9/2020 bylo vybráno: 
    

plasty 21 159 kg 

papír   5 199 kg 
sklo      159 kg 

Bioodpad 18 839 kg 
železo + ocel   4 173 kg 

komunální odpad 18 300 kg 

suť 36 464 kg 
 
 
 
 
 
 

 

TJ SOKOL DOUDLEBY NAD ORLICÍ  

Chtěli bychom Vás informovat, co se v naší jednotě právě 
děje a co připravujeme - vzhledem k současné stálé měnící 
se situaci v republice. 

V měsíci lednu jsme pro děti připravili dvě zimní stezky s úkoly. Jedna 
začínala na Bělisku a končila u kynologické stanice. Druhá stezka začínala 
u splavu a končila u krmelce směrem na Záměl. V tuto dobu bylo 
nádherné zimní počasí i se sněhem, a tak ti, co vyrazili včas, mohli 
sledovat stopy zvěře a ptáků naživo. Cestou opět děti plnily úkoly - jak 
cvičební tak poznávací kvízy. 

Stezky celkem absolvovalo 23 dětí, které zaslaly o svém putování foto  
z plnění úkolů. Ty, které tak učinily, obdržely drobnou odměnu domů do 
schránky. 

V měsíci březnu byla pro děti připravená stezka s názvem Jarní les. Tato 
stezka byla připravena s T.J.Sokol Brožany. 

Začátek byl u základní školy, směrem na Bělisko, okolo kynologického 
cvičiště, Agropodniku Doudleby a Grundou zpět. Na stezce jste mohli 
poznávat jarní květiny, které v okolí rostou.  

Zřejmě byla asi naše jarní vycházka dlouhá, protože ji navštívilo méně 
dětí. 

V dubnu se měla konat řádná valná hromada naší jednoty. Vzhledem  
k opatření musí být VH odložena - prozatím na neznámý termín.  
O novém termínu budeme informovat na facebooku, webových 
stránkách a budou poslány osobní pozvánky všem členům. 

Blíží se Čarodějnice. Každým rokem jsme organizovali průvod naší obcí, 
který byl zakončen programem na fotbalovém hřišti. Již vloni nám nebylo 
dovoleno program uskutečnit. 

http://t.j.sokol/


Bohužel i letos nebude možné se tradičně sejít. Doufáme, že už příští rok 
bude vše v pořádku a tradici průvodu obnovíme. 

Předpokládali jsme, že se oslavy nebudou moci konat, a tak Daniela  
a Monika Šafaříkovy připravily pro děti další ze zábavných stezek - 
tentokrát na téma Harry Potter. Stezka vede středem Doudleb nad Orlicí 
a provází jí Pobertův plánek. Při procházce děti plní úkoly a za vyplněný 
kvíz spolu s 2 fotkami dostanou překvapení z Bradavic. 

 

Tyto stezky jsou u našich dětí velmi oblíbené. Letos je to již 3. stezka, a to 
díky Monice a Danče Šafaříkovým. 

Děti z volejbalového oddílu dostaly odkazy na naše spoty a krátká videa, 
aby se malinko protáhly a zapojily své svaly. Některé nám poskytly 
zpětnou vazbu se svými úspěchy. 

V současné době bylo hodně diskuzí ohledně obnovení cvičení  
a tréninků. Prozatím se do tělocvičny nedostaneme, ale doufejme, že 
alespoň na venkovní sportoviště to časem dopadne a budeme se ke 
sportu moci vrátit. Antukové hřiště je již připravené a jakmile budeme 
moci, zahájíme cvičební sezónu na Třešňovce. 

Na měsíc květen chystáme pohádkovou stezku za českými Večerníčky 
pro naše nejmenší. Žádné Šmouly ale od nás nečekejte. Budete muset 
zapátrat v paměti a rodiče s babičkami možná také. Ti, co pošlou názvy 
nejvíce Večerníčků, čeká překvapení. Jelikož nám loni z důvodu covidové 
situace nebylo dopřáno navštívit interaktivní výstavu k 50. výroční 
Večerníčka v Praze, budeme se tomuto tématu věnovat alespoň na naší 
stezce. 

Přejeme všem krásné jaro a těšíme se na Vás. 

TJ Sokol Doudleby nad Orlicí 
 

 

TJ Sokol – atletika 

V této době, která není nakloněna společným 
tréninkům, jsme zkusili v našem atletickém oddíle 
TJ Sokol Doudleby nad Orlicí, zvolit formát on-line 
tréninků. Tento nápad se u našich malých atletek 
shledal s velkým úspěchem. Tréninky jsou 
zaměřené na posílení a protažení dolních i horních 
končetin a celého trupu. Dále také cvičení na 
podporu stability a v 
neposlední řadě i 
průpravná cvičení 
některých technických 
disciplín. Veškeré 
tréninky si naše malé 
atletky poctivě zapisují 

do svých tréninkových deníčků. Už se těšíme 
na společné tréninky. 

SPORTU ZDAR, ATLETICE ZVLÁŠŤ. 

Radka Suchomelová 



Zprávičky z Klubu seniorů 

 
Milí spoluobčané, 
 
Spolek Klub seniorů v Doudlebách nad Orlicí i v době nouzového stavu 
nezahálí. V únoru jsme dokončili virtuální akci „SEJDEME SE U SVITAV“  
a nejen to. V březnu jsme došli ještě dál, i když opět jen virtuálně, a to 
„DO OLOMOUCE“. Celkem za dva měsíce, únor a březen 2021, patnáct 
účastníků z Doudleb nad Orlicí našlapalo neuvěřitelných 3796 km. 
 

   
 

 

Jmenovitě: Jana Florianová 371 km, Jana Frejvaldová 275 km, manželé 
Dagmar a Jiří Mergancovi,  každý 294 km, manželé Hana a Jan Haškovi 
každý 227 km, manželé Olga a Vladimír Pařízkovi každý 272 km, Hana 
Forštová, Zdena Havlová a Dana Řeháková každá 159 km, Věra Zaňková 
166 km, Anna Mazurová 145 km a nejvíce km ušli manželé Hana a Josef 
Provazníkovi, a to každý 388 km. Že ujdeme za dva měsíce tolik kilometrů 
jsme zjistili, až když jsme si je opravdu každý den zapisovali. Všem patří 
velká gratulace, ale chodili jsme hlavně pro své zdraví. 
 
 
 
 

Česká obec sokolská, 
vzhledem k tomu, že máme 
omezené možnosti 
sportování, připravila pro 
seniory akci „Vezmi na 
procházku velikonočního 
beránka“. Akce probíhala 
od 28. března do 5. dubna 
2021 a spočívala v tom, že 
na svých procházkách před 
Velikonocemi si  s sebou 
účastník vzal beránka, 

plyšového, malovaného nebo pečeného, a 
pořídil si s ním foto. A tak některé naše 
seniorky pochodovaly i s beránkem. 
 
 
Fotografie a další informace o našich akcích od 
roku 2018 najdete na novém webu:   
www.seniori-doudleby.webnode.cz. 
Jsou zde fotografie z našich zájezdů, oslav 
jubilantů, výročních schůzí  
s kulturním programem, Babského bálu, 
sportovních her seniorů, kurzu ručních prací, 
atd. 
Pamatujme si, že pokud dokážeme zůstat 
pozitivní v negativní situaci – vyhráli jsme! 
 

A co pro vás nyní chystáme? Doufáme, že se zdravotní stav ve světě  
i u nás v souvislosti s nemocí COVID-19 uklidní a budeme zase 
"normálně" fungovat. Pak se můžete těšit na jednodenní zájezdy po 
České republice. Možná je i účast na poznávacích zájezdech autobusem 
po Evropě či aktivní účast na sportovních hrách seniorů v Borohrádku. 
Dále akce Senior v pohybu v Doudlebách nad Orlicí, kterou připravuje 

http://www.seniori-doudleby.webnode.cz/


paní Florianová, vycházky či malé výlety vlakem po okolí. Určitě 
nezapomeneme na naše jubilanty a připijeme si s nimi na zdraví na 
našich výročních schůzích, kde se pobavíme při hudbě a tanci, především 
s tanečním Floriteamem. Budeme pokračovat v cestopisných 
přednáškách s promítáním, výstavách ručních prací seniorů, 
připravujeme kurz práce na počítači, a hlavně chceme využít naši novou 
klubovnu na setkávání seniorů, aby si mohli popovídat při kafíčku, zahrát 
si deskové hry, zazpívat při kytaře s Vlastou Lacinovou a k dalším 
aktivitám pro naše seniory. 
Je na co se těšit, jen musíme být zdraví. Snad se uzdraví i celá naše země 
a budeme se moci spolu opět bavit bez strachu a roušek, radovat se 
společně a aktivně si užívat život a volný čas, který nyní v důchodu 
máme. 
 
Charles Caleb Colton (citát): 
„Přátelství je jako pevné zdraví, stěží si uvědomujeme jeho hodnotu, 
dokud o něj nepřijdeme“ 
  
 

Hana Hašková 
 

 
Náboženská obec Církve československé husitské v Kostelci nad Orlicí 
místní obec Doudleby nad Orlicí, Husův sbor, farářka  - administrátorka   
Mgr. Alena Naimanová, bytem Rychnov n.Kn., Na Drahách 833    
telefon  739 071 416           mail: naina@seznam.cz 
Bohoslužby obvykle každou 1. a 3. neděli v měsíci  
BOHOSLUŽBY SE STÁLE KONAJÍ ! 
Bohoslužby v květnu:  2. 5. v 10 hodin 
                16. 5. v 10 hodin 
Bližší informace na vývěsce u sboru.  
Srdečně zveme. 

 

 

   Místní knihovna znovu otevřena 
 
Po mnoha týdnech úplného uzavření a poté omezení na výdajové 
okénko nastává uvolnění a od pondělí 19. dubna je konečně čtenářům 
dovoleno vstoupit dovnitř a vybrat si knížky a časopisy přímo. 
Samozřejmostí jsou respirátory a roušky, dezinfekce rukou u vchodu a 
rozestupy mezi lidmi, jichž může být nejvýše pět, ale i tak je to velký 
posun k pobývání v knihovně, jak jsme zvyklí. 
Nadále je možné zavolat na telefon 494 383 008 nebo 602 425 071, 
popř. napsat na e-mail knihovna@doudleby.cz, a nechat si připravit 
knihy předem. Funguje i donášková služba.   
 

Otevřeno je znovu každé pondělí a středu 
od 9 do 12 a od 13 do 17.30 hodin. 

 
Z knížek pro děti: 
 

   
 
 
 



A pro dospělé - k zábavě, inspiraci i pomoci při záludnostech výchovy  
a jednání s dětmi. 
 

  
 

 

 
Kulturní komise připravuje:  
 
30. května Den dětí  
12. června Vítání léta  
22. června Petra Janů (viz obálka) 
2. září Ivan Hlas trio 
 
Záleží na epidemiologické situaci, zda se podaří tyto a další akce 
uskutečnit… 
 

 

 
 
 

Pohled do kalendáře 
 
24. dubna - Svatý Jiří 

 
V minulosti se stal patronem rytířů, vojáků, 
pevností a opevněných měst. Za svého ochránce 
ho později přijali také kováři, bednáři, zemědělci, 
horníci, artisté. Modlitby k tomuto světci měly prý 
ochraňovat koně a dobytek. 
Svatý Jiří je také patronem skautů. Symbolizuje 
statečnost a zmužilost. Ochraňuje bezbranné jako 
správný rytíř. 

 
30. dubna – Čarodějnice 
 
Na ochranu před nečistými silami se odedávna zapalovaly na vyvýšených 
místech ohně. Postupně se z tohoto zvyku vyvinul jiný – tedy „pálení 
čarodějnic“. Symbolické pálení figur čarodějnic charakterizovalo očistu 
přírody, lidí a zvířat. 
Už v minulosti bývalo zvykem zapalovat na návrších ohně. Na hranici bylo 
třeba sesbírat sedm druhů dřeva, mezi nimiž nesměl chybět jalovec. Do 
seskládané hranice se zapíchla figurína – čarodějnice a obřadně ji zapálil 
muž, který jako poslední ve vesnici měl svatbu. Kolem ústřední hranice 
bývalo někdy zvykem jako ochranu proti požárům zapálit dalších sedm 
ohňů. Omladina se bavila tím, že je přeskakovala. Vytahovala se hořící 
dřeva či košťata. To prý proto, aby bylo v povětří vidět letět čarodějnici na 
koštěti nebo ji případně tímto srazit k zemi. Když ohně dohořívaly, 
zapalovaly se od nich pochodně. Ty lidé odnášeli do polí a na louky, kde 
s nimi tancovali a zpívali. Tímto rituálem se prý zaháněly zlé sily. 
O filipojakubské noci se mnohá z děvčat chtěla dovědět, jestli se vdá 
v místě bydliště nebo tzv. přes pole. Proto si z klacíků vyrobila křížek, 
který hodila do potoka a pak sledovala, kam až dopluje. 
Neexistovali pouze čarodějnice a čarodějové, kteří lidem jenom škodili. 
Čarování a magie se určitě hojně užívaly v situaci, kdy byl člověk oslabený 



a nemocný. Těch, kteří znali tajemství bylin, uměli zahánět nemoci  
a napravovali zlomeniny, si lidé vážili. Tak vznikalo lidové léčitelství. 
Lidi samozřejmě potkávaly určité potíže zdravotní, hospodářské, rodinné. 
Snažili se odpomoci si od nich různými praktikami. O dobrých 
čarodějnicích se rychle šířily zvěsti. Často bydlely v malých chaloupkách 
v horských oblastech na stráních nebo na kopcích. Na Slovácku se jim 
říkalo bohyně, jinde baba kořenářka, bylinkářka, moudrá žena, vědma, 
bosorka. Vyznaly se v tajích přírody, věděly mnoho o působení rostlin, 
hub, kamenů, kovů, drahokamů, ale i barev a vůní. Jejich poznatky - 
někdy zdánlivě nesmyslné a bláznivé - přispěly mnohdy k užitečným 
vědeckým objevům v oblasti lékařství, chemie, biologie a fyziky. 
Tyto ženy (občas to byli i muži) uměly někdy nahlédnout do dějů, které 
teprve nastanou. Jejich činnost se ovšem nesoustředila jen na předvídání 
budoucnosti, jejich úkol byl mnohem praktičtější, pomáhat  
a poskytovat rady tam, kde člověk pro svou omezenou zkušenost nevěděl 
jak dál.  
Dnes se udržuje Pálení čarodějnic jako zábava mládeže a dětí. Stavějí se 
velké vatry, aby to bylo na nějaké hoře nebo návrší už není podmínkou. 
Často je celá slavnost spojena s průvodem čarodějnických převleků  
a odehrává se na nějakém hřišti, louce nebo jiném volném prostranství, 
protože součástí celé akce bývá také různé občerstvení ve stáncích. 
Do hranice dříví se upevní slaměná figurína nastrojená do různých 
starých hadrů, která má symbolizovat čarodějnici. Ta se potom 
v zapálené hranici spálí. 
Organizuje se slet čarodějnic a součástí těchto radovánek bývá také volba 
Miss čarodějnice. Přitom se přítomní baví různými soutěžemi a hrami, 
např. o nejkrásnější koště, o největší šeredu, ukázky historického šermu, 
různé scénky napodobující proces s čarodějnicí aj. 
Různé báby, babice a babizny, ale i čarodějové soutěží ve znalostech 
bylinek, čarování, výrobě jedů a lektvarů. Na mnoha místech se u hořící 
vatry opékají špekáčky, zpívají písně nebo tančí na čarodějnické 
diskotéce. 
 
 

1. Květen – Svátek práce 
 

Tento svátek má historické kořeny a v době minulého režimu zcela zastínil 
lidové oslavy a tradice. Je to svátek dělníků, kteří v polovině 19. století 
bojovali za svá práva. Dne 1. května 1866 v americkém Chicago 
demonstrovali dělníci za osmihodinovou pracovní dobu a jiná práva. 
Demonstrace však skončila krveprolitím. 
 
Stavění „Máje“ 
 

Kořeny této tradice sahají pravděpodobně 
hodně hluboko do minulosti. Předchůdcem 
byly nejspíš prastaré slavnosti vítající nové jaro. 
Ústředním zvykoslovným předmětem je máj 
nebo májka, májek – ověnčený strom 
symbolizující jar a lásku. 
Jedná se o velmi starou tradici. Máj stával na 
návsi před radnicí, před zámkem, před 
kostelem a v jistých případech před domy 
svobodných dívek. K zelenému vršku stromu – 
nejčastěji jehličnanu nebo břízy  - byl na 
fáborech připevněn věnec z chvojí. Zdobení 
máje byla spíše ženská starost, ale postavit jej 

nebyla jednoduchá záležitost, to byla práce pro chlapy. Čím byl máj vyšší, 
tím byla zapotřebí hlubší jáma a musel být dobře podepřen. Následovaly 
dlouhé dny a noci (až do svatodušních svátků tj. 50 dnů po Velikonocích), 
kdy se střídaly hlídky, aby nikdo máj nepodřezal nebo z něj neukradl 
věnec. 
Český název měsíce května vcelku výstižně tento měsíc charakterizuje. 
Květen je opravdu plný vůně, květů a světí zeleně. Jaro je v plném 
proudu. 
V pozdější době se měsíc květen stal symbolem pro čas lásky. Tradovalo 
se, že každá dívka musí být na 1. máje políbena mužem pod kvetoucím 
stromem, jinak do roka „uschne“. Které se to nepodařilo do půlnoci, 
musela alespoň obejmout a políbit mladý strom, nejlépe břízu. 



Na základě zákona č. 185/2001 Sb. o odpadech ve znění pozdějších předpisů 
pořádá Městys Doudleby nad Orlicí ve spolupráci s firmou EKOPART s.r.o. 
Vamberk 
 

v sobotu 15. května 2021 
 

SBĚR NEBEZPEČNÉHO ODPADU 
 

Máte možnost zbavit se těchto druhů odpadů: 
znečištěné sklo a keramika, plechovky od barev, olejové filtry, plastové nádoby 
od olejů a postřiků, obaly od sprejů, upotřebené (vyjeté) oleje, zaolejované 
hadry, staré barvy a ředidla, vyřazené chemikálie, staré léky, kosmetika, 
autobaterie, monočlánky, zářivky a výbojky, pneumatiky, duše, cyklistické 
pláště apod.  
- nefunkční kompletní ledničky a mrazničky 
- nefunkční kompletní elektrospotřebiče (televizory, rádia, vysavače,  
                                                                          magnetofony, apod.) 
 

Odpady budou sbírány na těchto stanovištích: 
 

Poř.  místo zastávky sběrových vozidel         čas 
1. Pod školním statkem (ul. U Bažantnice)   8,30 -   8,40   hod. 
2. Stará hasičská zbrojnice (ul. R. armády)        8,45 -   8,55   hod. 
3. Autocentrum (ul. R. armády)       9,00 -   9,10   hod. 
4. Parkoviště       9,15 -   9,25   hod. 
5. Úřad městyse (ul. Švermova)       9,30 -   9,40   hod. 
6. U sběrného dvora (ul. Švermova)    9,45 -   9,55   hod. 
7. Příkazy (u hřiště)    10,00 - 10,10   hod. 
8. Sídliště (ul. Jiráskova)    10,15 - 10,25   hod.   
9. Vyhnánov (U Hotmarů)   10,30 - 10,40   hod.    
10. Mnichovství (u čp. 31)   10,45 - 10,55   hod.  
 

Žádáme občany, aby své odpady předem neodkládali na stanovištích,  
ale předali je přímo posádce svozového vozidla v určenou dobu. 
 

      Sběr slouží výhradně pro občany městyse a náklady jsou hrazeny                 
z rozpočtu městyse. 
 

      Odvoz odpadů z podnikatelské činnosti je možno dohodnout předem na 
adrese: EKOPART s.r.o. Tyršova 305, Vamberk, tel: 494 541 522 a bude 
proveden za úplatu. 

 
 

Na budoucím obchvatu Doudleb nad Orlicí v současné době pracují  
především archeologové. Musíme doufat, že žádného dinosaura či ohniště 
praotce Čecha nenaleznou, na pozemky se vrhnou stavitelé silnic a městys si 
brzo oddychne od příliš velkého množství výfukových plynů. 

 

  
Foto: Jiří Kaplan 



 
 

Minulý rok touto dobou jsme dětem jako překvapení vymalovali herny tříd. 
Letošní rok se děti mohly při dubnovém otevření těšit z obrázků, které  
v umývárně ztvárnila maminka jednoho z dětí a paní učitelka našich prvňáčků 
paní Mgr. Eva Horčičková.  

 

 

Foto: Lucie Lukešová 

Petra Janů a Amsterdam 

 

Zámecká sýpka 22.června v 18.00                                                 
Vstupné 350,- v předprodeji na zámku a v knihovně 300,-                                  

Informace na 494 383 008 a knihovna@doudleby.cz 

 
Změna termínu vyhrazena, možné podmínky uskutečnění budou včas zveřejněny. 
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